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nacházíme se právě v polovině církevního 
roku. Svatodušní doba, doba svaté Trojice. Je 
to zvláštní, jedinečný a krásný čas. V mno-
ha oblastech života jdeme do finiše. Třeba 
ve škole při studiu. Maturanti mají za sebou 
zkoušku z dospělosti. Vyhlížíme prázdniny 
a dovolené. Život přece není jen o povinnos-
tech a o práci! Kolik vzácných darů jsme až 
dodnes od Boha přijali! 

Co se týče naší křesťanské cesty života, 
znamená tato doba určitý vrchol. Jako by-
chom vyšplhali na vysokou horu a teď nás 
čekala druhá etapa, sestup dolů. Máme za se-
bou první polovinu, výstup, kdy jsme pro-
žívali časy velkých Božích skutků. Příchod 
jeho Syna na svět, jeho oběť a vzkříšení, jeho 
nanebevstoupení a seslání Ducha svatého, 
jehož mocí se rodí Kristova církev. Trojice, 
to je sumář, shrnutí všech hlavních projevů 
Boží lásky. Tohle všechno pro tebe člověče 
Bůh vykonal. Přijmi to radostně, takový jaký 
jsi. Bůh se ti vydal a spolu s Kristem ti da-
roval všecko. A ani po jeho odchodu k Otci 
nejsi opuštěn. Duch svatý k tobě sestoupil 
jako plnohodnotná náhrada. To vše jsi dostal 
zdarma. 

Zdarma? Opravdu za to Bůh nic nežádá?  
Ne, opravdu ne. Žádné oběti. Jen a pouze 

oběti díků, chval a vděčnosti. Ten sestup dolů 
znamená právě pozvání na další cestu. Cestu 
k lidem, doprostřed života. Cestu za těmi, se 
kterými máme život sdílet. Cestu, na které 
máme být světlem. Cestu, na které, vybaveni 
Božím Duchem, smíme nést ovoce. Apoštol 
Pavel podává jeho výčet. Jistě si uvědomíme, 
kolik z toho nám chybí a že zde na naší lid-
ské straně bude  vždycky deficit.

Ale Duch Boží přesto může věci v našem 
životě měnit, aniž by z nás dělal dokonalé 
lidi. Přesto ale ta změna může být viditelná. 
Jen se mu otevřít! 

Gerd Theissen, německý teolog, to pěkně 
vystihl ve svém Poeticko–kritickém kate- 
chismu: 

„Duch působí v člověku. Každý může za-
čít život ještě jednou nanovo. Každý může 
ve svém malém životě udělat velký krok 
do nového světa. Víra daruje spravedlnost, 
která platí před Bohem. Láska je naplněním ži-
vota. Naděje unese temnotu světa. Duch dává 
jistotu, že ve víře, lásce a naději bychom moh-
li být jiní. Nejsme to, co bychom být mohli.“ 

Dej nám tedy Pane, sílu a moc svého Du-
cha, ať nás proměňuje. A ať se víc a více stá-
váme tím, čím bychom být mohli.  

 Váš Jan Lukáš, farář 

Milý čtenáři, milá čtenářko!
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Ovoce Božího Ducha však je láska, radost, pokoj, trpělivost, laskavost, dobrota, věrnost, 
tichost a sebeovládání.

Galatským 5, 22
Milí bratři, milé sestry,
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Slovo šéfredaktora  Sborový program na červen 2018

  3. 6. neděle 09.00 bohoslužby s večeří Páně Jan Lukáš
  5. 6. úterý 18.00 biblická hodina
  7. 6. čtvrtek 13.00 pobožnost v Diakonii D. Moravice

16.00 schůzka s Barborou Veselou
  8. 6. pátek 16.00 náboženství

18.00 mládež
10. 6. neděle 09.00 bohoslužby s hudbou KEA Aleš Wrana

13.00 bohoslužby DD Chválkovice
14.30 bohoslužby DD Hrubá Voda

11. 6. pondělí 18.00 schůze staršovstva
12. 6. úterý 17.00 přípravná schůzka ke kurzu ALFA

18.00 biblická hodina
13. 6. středa 19.00 Sešlost 
14. 6. čtvrtek   9.15 Seniorklub
15. 6. pátek 16.00 náboženství

18.00 mládež
17. 6. neděle 09.00 bohoslužby  Josef Hromádka

14.30 sborové odpoledne Drahanovice
19. 6. úterý 18.00 biblická hodina
21. 6. čtvrtek 13.00 pobožnost v Diakonii D. Moravice
22. 6. pátek 16.00 náboženství

18.00 mládež
24. 6. neděle 09.00 bohoslužby Jan Lukáš
26. 6. úterý 18.00 biblická hodina
27. 6. středa 19.00 Sešlost – terasa  u Dostálů
28. 6. čtvrtek 13.45 Seniorklub
29. 6. pátek 18.00 mládež
  1. 7. neděle 09.00 bohoslužby Jan Lukáš

• maminky s dětmi podle domluvy
• volejbal každou neděli v 18.00 hod.
• mládež VŠ podle dohody

29.–30. 6. pá–so workshop se skupinou RESCUED
1. 7. neděle koncert společně s RESCUED – Vlastivědné muzeum, 

sál Václava III.

Milí čtenáři Posla! 
Když se začalo připravovat číslo Posla, 

které právě držíte v ruce, trávila jsem týden 
v polském Krakově přes univerzitní program 
Erasmus+ jako vyučující (je to program, 
který studentům i učitelům v akade-
mickém prostoru nabízí možnost 
strávit týden na smluvně propoje-
ných univerzitách v rámci EU). 
Právě tou dobou vystoupil posla-
nec SPD Volný s kritikou těchto 
programů – i dozvěděla jsem se, 
že jsem „kampusovým povalečem“ 
pohybujícím se ve „zlaté kleci“, ovšem 
co je nejhorší, po svém návratu bych měla být 
naprosto „nekriticky nastavená vůči EU“ – 
přeloženo do řeči srozumitelné všem: mohla 
bych si (spolu s ostatními, kteří tyto možnos-
ti výměnných pobytů využívají) začít vážit 
výhod, které z členství v EU plynou, mohla 
bych vidět, jak dobře (!!!!) se nám ve státech 
EU (navzdory neoddiskutovatelným vnit-
rostátním i vnitrounijním problémům) žije. 
Když jsem ten článek plný dalších nehoráz-
ností četla, mrazilo mě. Vzhledem k historic-
ké zkušenosti Evropy se bojím demagogů. 
Ale vzhledem ke zkušenosti se studenty se 
ještě víc bojím, že přestáváme být citliví na to 
rozeznat jejich rétoriku. Začínáme mít pocit, 
že někdo konečně pojmenoval věci pravými 
jmény, neptáme se, jestli je to pravda. Žijeme 
totiž v postfaktické době, kdy pravda začí-
ná být jenom úhlem pohledu. A protože 
věřím, že křesťané si mají vážit 
„daru rozumu zdravého“ 
a „dobře jej užívati“, chci 
vás informovat, že jsem 
v Polsku na Jagellon-
ské univerzitě spolu 
s kolegyní poctivě 

vyučovala, spala na kolejích (tedy spíš ne-
spala, protože to byly koleje, nikoli čtyřhvěz-
dičkový hotel), ale ano, uvědomovala jsem 

si, v jak nádherném městě je mi dovoleno 
týden žít, a ano, rozšířila jsem si in-

formace o reálném životě v Pol-
sku, jeho historii, poválečných 
traumatech, o nichž se třeba 
v souvislosti s vymýcením ži-
dovské komunity v Kaziměři 

(bývalá židovská čtvrť Krakova 
s Schindlerovou továrnou) dodnes 

mluví šeptem. A ano, byly jsme na vý-
letě v nedalekých solných dolech Wieliczka. 
Jestli tohle všechno vidí studenti na eras-
movských pobytech, jestli si nadto večer dají 
na zahrádce či v klubu s novými kolegy, s ni-
miž většinou musí mluvit jiným, než rodným 
jazykem, pivo, pak se vrací obohaceni o nad-
hled nad „ryze české“ a tedy opravdu „malé“ 
pohledy. Rozšíří se jim historické vědomí, 
schopnost komunikovat, pohybovat se v no-
vém prostředí. To je však něco, co naši no-
vodobí demagogové nepotřebují, tedy by to 
nejraději zdiskreditovali a kdyby mohli, tak 
i zrušili. Nepodléhejme jim, važme si moud-
rosti, zkušenosti, rozhledu i nadhledu – jsou 
to dobré Boží dary.

Přeji vám radostné čtení „radostného“ 
Posla, vděčnost za svobodu, v níž se mů-
žeme jako křesťané autenticky projevovat, 

i za společenství, které je nám dáno 
tvořit. A kdybyste přemýšleli, 

kam o blížících se prázdni-
nách vyrazit, doporučuji 

Krakov! Věděli jste, 
že je v něm 365 kos-
telů? ☺

Jana Vrajová
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Zpráva z květnové schůze staršovstva

Ze sborového života 

Staršovstvo zahájilo své setkání pobožností, 
kterou připravila sestra Noemi Batlová. Ná-
sledovalo ohlédnutí za uplynulým obdobím, 
proběhl rozhovor o charakteru doprovodné-
ho zpěvu při bohoslužbách. 
Připravovaly se akce, které nás čekají: 
schůzka přípravné skupiny pro Alfa kurzy, 
příprava a promýšlení rozhovoru staršov-
stva s konfirmandy, zkoušky, konfirmace; 
připravovaly se svatodušní bohoslužby, Noc 
kostelů. 
Připomínáme setkání s Barborou Veselou 
7. 6. od 16:00, týkající se budoucího cha-
rakteru dolních prostor.
17. 6. proběhne sborové odpoledne v Dra-
hanovicích – pozvánka dále v tomto čísle 
Posla.
Po prázdninách 15. 9. v rámci oslav stého 
výročí ČCE proběhne Víkend s Consonare – 
přijede skupina cca 15 trubačů z Německa, 
budou hrát spolu s našimi.
7. 10. na neděli Díkůvzdání bude kázat bratr 
farář Pavel Pokorný, při bohoslužbách bude 
sloužit skupina Vox humana.
Hospodářské záležitosti:
Před zimou je potřeba zajistit utěsnění oken 
v malém sále. 
Vzhledem k malému počtu odběratelů star-
šovstvo navrhlo snížit počet odebíraných 
církevních časopisů: Nota nebe z 6 kusů 
na 4, Křesťanská revue z 10 na 4 kusy. Po-
kud máte o časopisy zájem, dejte to prosím 
včas vědět!!!
Parkovací místa a povolenky: brzy budou 
vylajnovaná dvě parkovací místa před kos-
telem, jedno místo je trvalým parkovacím 
stáním pro bratra faráře, vzhledem k tomu, 

Měsíc květen byl pro naše společenství ra-
dostným také proto, že v něm byla udělena 
dvakrát svátost křtu: jednou dítěti, malé Mag-
dalence Jadrné, jednou dospělému – Vendy 
Zimové. Přejeme oběma radostí, moudrostí 
i odvahou naplněnou cestu životem s vědo-
mím Boží blízkosti.

  2. 6.  Ivo Schnaubelt
  4. 6.  Danuše Mačáková
  5. 6.  Vladimíra Bromová
  7. 6.  Anna Procházková
  8. 6.  Milada Smýkalová
  8. 6.  Zdeněk Stránský
11. 6.  Jarmila Rašková
12. 6.  Eva Kriegová
12. 6.  Eva Svobodová
13. 6.  Zdeněk Šebesta
14. 6.  Květa Láhnerová
15. 6.  Ladislav Jalůvka

17. 6.  Jan Košťál
19. 6.  Libuše Jakšičová
21. 6.  Kristýna Schulmeisterová
24. 6.  Zuzana Dostálová
25. 6.  Zdeněk Raška
26. 6.  Emílie Chaloupková
27. 7.  Olga Mikulecká
27. 6.  Jiřina Slavíčková
29. 6.  Lubomír Vraj
30. 6.  Jana Hojná
30. 6.  Pavel Jahoda

Narozeniny v červnu

  6. 5. Magdaléna Jadrná
13. 5. Vendy Zimová

Pokřtěny byly

Rozloučili jsme se 3. 5. se sestrou Johanou Malinčíkovou (94 let)

Úmrtí

že v návaznosti na úpravy náplavky není 
možné parkovat z Blahoslavovy ulice. 
KEA: 
Sestra D. Konečná informovala o schůz-
ce školské rady, která se konala 2. 5. KEA 
o prázdninách plánuje realizovat dílčí kur-
zy, je o ně zájem. KEA má k dispozici nové 
místnosti k užívání po Divadle na cucky, 
pronájem zatím do roku 2020. Hospodaření 
je dobré.
Informace o hospodaření sboru jsou k dis-
pozici u bratra pokladníka. 

Dle zápisu Adély Gabrielové  
pro Posla zpracovala Jana Vrajová

Pokřtěná Magdaléna Jadrná
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Dobře v Dobřečově

Ze sborového života 

Konfirmandi letošní i minulí měli možnost 
zúčastnit se víkendovky, která probíha-
la od pátku 4. května do neděle 6. května 
2018. Po tuto dobu jsme přebývali v Dob-
řečově na chalupě u Brtníků. Celkem nás 
bylo deset včetně pana faráře Jana Lukáše, 
Marka Vraje (který mimo jiné vařil) a syna 
pana faráře Honzy.

Hlavní téma bylo „podivuhodný konfir-
mand“. Po nedlouhé době jsme zjistili, že 
jde o Ježíše Krista. Na toto téma bylo také 
čtení z Bible a většina her a aktivit. 

Dále jsme se prošli po okolní krajině a za-
mýšleli jsme se nad otázkami, které pro nás 
připravil Honza a společně jsme se na ně 
snažili odpovědět. Některé byly obzvláště 

těžké a nad jinými jsme příliš dlouho nepře-
mýšleli. Například: Jak může vypadat pravá 
cesta životem? nebo: Čím byste jednou rádi 
byli? 

Hlavně jsme se připravovali na konfirma-
ci a doplnili pár nezbytných informací, které 
je potřeba znát. 

Po večerech se hrály společenské hry. Ma-
rek si pro nás připravil hru na způsob Riskuj. 
Byli jsme svědky kouzelnického představení, 
kterým nás překvapil Tonda Brtník. Zábava 
opravdu nechyběla. 

Víkendovku jsme si rozhodně užili a také 
jsme se navzájem lépe poznali. 

Anežka Čermáková

Ze sborového života 

Křest Vendy Zimové

Milí spolupoutníci,
13. květen byl pro mne dnem prožitku 

vděčnosti – za vaši radost a dojetí, za pro-
jevy přátelství, za dar života (píseň Děkuji) 
a za dar samotného křtu (píseň Nikdy ne-
končící milost).

Jak ale popsat cestu hledání, se všemi zá-
kruty, stoupáním a pády, s dlouhými úseky 
únavy a netrpělivosti, s nečekanými a pře-
kvapivými výhledy? Jak popsat zoufalou 
touhu srdce po smyslu, bezednou černou 
bolest, že není nikoho, kdo odpoví na volání 

duše... Utíkala jsem, trápila své milované, 
sebe. Plakala jsem, křičela, toužila; a nachá-
zela na cestě střípky odpovědí – v otevřené 
knize, v setkávání, v písni, v divoké kráse 
vody, vzduchu, stromu, v tanci, v očích své-
ho dítěte. Je to touha po lásce. Vnímat ji, 
prožívat, dávat a přijímat. Být v lásce. Být 
láskou. Být v plnosti života.

A tak jsem dál na pouti. Každý krok mě 
formuje. Každé setkání se mne dotkne. Ka-
ždý zážitek mne proměňuje. Každá bolest 
a každá radost mne poznamená. Kéž jsi to 
ty, Pane, kdo vytváříš cestu našimi kroky. 
Živé vody plný džbán chceš mi dát...

V. Z.
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Milí konfirmandi, milé konfirmandky,

Ze sborového života 

Dovolte mi pár slov za staršovstvo.
Jednou se mě zeptala jedna sestra z jiného 
sboru, dokonce z jiné denominace, co po-
važuji na křesťanství za nejdůležitější. Než 
jsem stačila odpovědět, řekla ona, že pro ni je 
nejdůležitější, že ví, komu patří. Protože, kdo 
se rozhodl pro Krista a chce jít jeho cestou, 
ten mu patří. Ten patří Pánu. 

Ale tu otázku můžu ještě trochu pozměnit 
– KAM patřím? Člověk patří domů, do své 
rodiny, do určitého kraje. Ale my i vy – děti 
a mlaďoši – skoro všichni patříte od malič-
ka do tohoto sboru. Vidíme tu pobíhat úplně 
malé děti, a ty, přestože jsou tak malé, už špl-
hají do schůdků za dětmi, které bratr farář za-
volal před kázáním k sobě. Kdo takto prožije 
dětství, ví, že sem patří. Ještě třeba trochu 
pláče, ještě se za ním leckdo otáčí, že ruší, 
ještě trochu někdy zlobí, ale ví, že sem patří. 

A když někam patřím, mám tam být jako 
doma. Mohu vás ujistit, že čím je ten človí-
ček, a pak i mladý člověk jako vy starší, tím 
víc vidí, že tu má přátele nejen mezi dětmi, 
ale i mezi dospělými, že ho tu nikdo nechce 
zklamat, že jsou tu bratři a sestry, kteří jdou, 

nebo se snaží jít po té cestě, kterou nám uká-
zal Pán Ježíš Kristus. To znamená, že se do-
káží obětovat, dokáží nezištně pomáhat, sna-
ží se poradit, udělají si na vás čas. Podpoří 
vás ať slovy, ať mlčky a budou na vás myslet 
na modlitbách. 

To je velký dar. Přijměte ho.
Vy sami porostete, budete poslouchat do-

spělská kázání, časem začnete číst Bibli mož-
ná každý den, porostete ve víře. Budete chodit 
do mládeže, možná na biblickou. Ke všemu 
jste pozváni. To ale neznamená, že všechno je 
člověku hned jasné. A tak jste pozváni mezi ji-
ným, nebo především, k tomu, abyste se nebá-
li přijít pro radu, s otázkou, a že to umíte ptát 
se prý dobře, slyšeli jsme včera.

Nejsou to povinnosti, je to upřímné pozvá-
ní do sborového života. My všichni, nejen 
staršovstvo, jsme moc rádi, že vás tu máme, 
Jsme rádi, že budete, jak doufáme, spoluvy-
tvářet budoucnost tohoto sboru. Budeme moc 
rádi, když nám budete důvěřovat.  Nezapo-
meňte, že jsme tady a že jsme tu pro vás. 

Iva Marková, místokurátorka

Ze sborového života 

Konfirmace

O svatodušní neděli 20. 5. jsme slavili spolu 
s pěti mladými lidmi (Anežka Čermáková, 
Michaela Gunárová, Jan Ryšavý, Šimon 
Bláha, Lukáš Pirkl) slavnost konfirmace - 
utvrzení ve víře. V předvečer konfirmace 
proběhla konfirmační zkouška, která měla 
v návaznosti na loňskou dobrou zkušenost 
podobu soutěže mezi konfirmandy a star-
šovstvem spolu s rodiči či kmotry. Souboj 
byl vyrovnaný a skončil remízou (obě stra-
ny si oddechly, prohrát nechtěla ani jedna 
:-). Následoval rozhovor, ptali se jak konfir-
mandi, tak členové staršovstva, vzpomínalo 
se na různé průběhy konfirmačních zkou-
šek, význam konfirmace viděný z odstupu 
času rozdílných životních cest, ale také se 
diskutovala možná budoucí zapojenost kon-

firmandů do života sboru. Nedělní slavnost 
byla vyvrcholením přípravy s bratrem fa-
rářem a radostí pro shromážděnou částku 
Kristovy církve. Dar bratru faráři byl velmi 
osobní a specifický: protože Anežka a Hon-
zík jsou velmi výtvarně nadáni, nakreslili 
každý jeden obraz symbolizující evangelis-
ty Jana (orel) a Lukáše (býk) a odkazující 
ke jménu bratra faráře. Konfirmandi tak do-
kázali, že pro ně konfirmační příprava ne-
byla pouhou formalitou, ale že k ní přistu-
povali přemýšlivě a tvořivě a že si v jejím 
rámci budovali také dobré vzájemné vztahy. 
Přejeme jim i jejich rodinám moudrost i ra-
dost na cestě víry.

jv
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Dobrý večer s hudbou KEA

Ze sborového života 

Ve středu 16. 5. 2018 se v našem kostele uskutečnil poslední Dobrý večer s hudbou KEA 
v rámci abonentního cyklu 2017–2018. Velmi pěkný program připravili studenti a pedago-
gové KEA, zvláště velkým hudebním zážitkem bylo vystoupení pěveckého sboru KEA pod 
vedením Pavla Koňárka. Slyšeli jsme skladby J. S. Bacha, mnohé z nich známe z našeho 
zpěvníku. Koncert doprovodil duchovním slovem spirituál Aleš Wrana. Všem  děkujeme 
a těšíme se na další  řadu abonentních koncertů KEA v příštím školním roce.

nb

Ze sborového života 

Koncert Daniela Juna

Po zdařilém koncertu studentů Konzervatoře evangelické akademie Olomouc ve středu 16. 
5. 2018 nabídly prostory našeho kostela další kulturní zážitek už v pátek 18. 5., kdy se ro-
zezněly klavírním uměním studenta JAMU v Brně, Daniela Juna z Prostějova. S nadaným 
hudebníkem jsme se nesetkali poprvé. Vždycky znovu však obdivujeme jeho interpretační 
umění, s nímž na svých koncertech přibližuje posluchačům skladby autorů napříč staletími 
i hudebními styly. Tentokrát v jeho podání zazněly skladby F. Liszta, S. Rachmaninova a G. 
Gershwina, doprovázené slovem o autorovi i skladbách, což je vždycky pro návštěvníky 
jeho koncertů příjemným bonusem. 

Bratru Danielovi, který letos končí svá studia, přejeme jejich úspěšné zakončení a otevře-
né dveře pro další uplatnění i příležitosti služby obdarováním, které od Pána Boha dostal.   

jh
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Ze sborového života 

Consonare Olomouc v Diakonii Rýmařov

V sobotu 12. 5. 2018 se v Domově Diakonie Rýmařov v Dolní Moravici konaly bohoslužby  
pod pergolou. Bohoslužby vedl br. farář Jan Lukáš a písně zahráli trubači Consonare. Děku-
jeme všem trubačům a zvlášť br. Standovi Jílkovi, že vše naplánoval a připravil a mohlo se 
tak uskutečnit setkání, na které se klienti těšili už celý rok, protože loni to kvůli špatnému 
počasí nevyšlo. Poseděli jsme pak s klienty Domova při občerstvení a rozhovorech. 

K návštěvám Domova každý druhý čtvrtek jsou zváni všichni z našeho sboru, kteří chtějí 
podpořit naše už 10leté partnerství.

Další příležitost bude v neděli 2. září 2018, kdy si Diakonie Rýmařov připomene 25. 
výročí svého vzniku. Bude připraven slavnostní program, jehož součástí budou bohoslužby 
a také vystoupení hudební skupiny Spirituál kvintet. Všechny srdečně zveme!

NB

Ze sborového života 

Noc kostelů 2018

našeho kostela na Seznam památek kultur-
ního dědictví by se to zajisté hodilo!), nebo 
aspoň nějaké panely s historií našeho sboru 
či ČCE (vzhledem k letošnímu výročí je-
jího založení), či nějaká výtvarná výstava.  
Zájemci o život sboru ČCE v Olomouci by 
se tak určitě o nás dověděli víc, než z hu-
debních ukázek. A buchty s kafem dnes už 
také nejsou takový trhák, byť je naše sestry 
připravovaly obětavě a s láskou, za což jim 
patří velký dík!

Jak se zdá, přesto, že příprava NOK se zdá 
být rutinou, je třeba, aby se hlásili nejen ti, 
co budou mít služby, ale také ti, co vymys-
lí a pak uskuteční kvalitní program. Máme 
na to celý další rok!

iv

V mnoha kostelech České republiky se pá-
tek 25. 5. konala Noc kostelů. Tato akce se 
už i v Olomouci stala živou tradicí. Na ve-
čer, kdy se v kostelech a modlitebnách růz-
ných církví a denominací otvírají dveře pro 
všechny zájemce o prohlídku, se jednotlivé 
farnosti a sbory pečlivě předem připravují. 

Na Noc kostelů se už řadu let chystá také 
náš sbor. Připravuje se program pro dospělé 
i pro děti, ale také pohoštění v dolním sále. 
Na soupisku se hlásí členové sboru jako 
služba pro jednotlivé hodiny večera: od ví-
tací služby u kostelních dveří, která zároveň 
návštěvníkům razítkuje „Poutnické pasy“ 
a eviduje počet příchozích, až po služby 
na určených místech v prostorách kostela. 
Znaveným poutníkům často přijde vhod šá-
lek kávy nebo nealko nápoj, či něco k za-
kousnutí; i pro ně je připravena služba, která 
je obslouží.

„Poutnický pas“ obsahuje jednotlivé pro-
gramy v celkem 26 kostelech, kaplích a mod-
litebnách Olomouce. Návštěvníci se tak mo-
hou dovědět něco z historie stavby, církve, 
prohlédnout si normálně nepřístupné prosto-
ry, či jen tak v klidu rozjímat třeba o souvis-
lostech lidského života a náboženství.

V mnohých kostelech se i letos v předem 
určenou hodinu konaly bohoslužby či jen 
modlitební chvíle, koncerty i komentované 
prohlídky.

Náš večerní program měl také řadu bodů. 
Ovšem, zdá se, že tentokrát v něm nebylo 
nic, co by návštěvníky příliš uchvátilo. Mezi 
jednotlivými body programu byly příliš vel-
ké prodlevy, kdy se nedělo nic (vzniknuvší 
mezery šlo vyplnit reprodukovanou hud-
bou!). V programu chyběla komentovaná 
prohlídka (vzhledem k loňskému zápisu 

Trubači 
Consonare 
vyhrávají 
před pří-
střeškem

Senioři 
z Dolní 
Moravice 
naslou-
chají 
tónům 
trubek ...
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Ze sborového života 

SOLA FIDE – kurz laiků 2018

Každoroční pobyt na kurzu laiků v Jánských 
Lázních v evangelickém středisku SOLA 
FIDE se stal naší srdeční záležitostí. Nejen 
pro krásnou krkonošskou přírodu, v níž je 
středisko zasazeno, vždy zajímavou vzdělá-
vací nabídku programu, ale i pro milé spo-
lečenství sester a bratří. Těšíme se na sebe 
ode dne, kdy jsme se před rokem rozloučili 
a netrpělivě očekáváme pozvánku 
na nový kurz. Vždyť jak krásné 
je být spolu, kde vládne jeden 
duch…, tak zpíváme v písni, 
a tak v radostném a upřím-
ném společenství rok co rok 
prožíváme týden, ze kterého 
čerpáme posilu po celý rok.

Po seznamovacím sobotním 
večeru – vždy se objevují nové 
tváře – přichází neděle s bohosluž-
bou. Po několika letech se tentokrát zahajo-
vací bohoslužby uskutečnily v kostele, ne-
boť letošní duben byl nadmíru teplý, a tak 
kostel dostatečně vyhřál. Kázáním posloužil 
br. farář Tomáš Molnár, do jehož diaspory 
Jánské Lázně patří. Pondělkem pak začal 
výklad evangelia Markova v podání br. fa-
ráře Pavla Kašpara ze Znojma. Tradičně 
vždy po výkladu byla ve skupinkách pro-
bírána zadaná témata k probíranému úseku 
evangelia, vedené diskuze byly obohacením 
našich znalostí i názorů.  

Kromě pravidelných biblických výkladů 
jsme pak v  odpoledních a večerních seji-
tích vyslechli zajímavé příspěvky zaměřené 
předně k 100. výročí založení naší církve. 
Hned v prvním příspěvku nám br. emer. 
farář Jaroslav Fér přiblížil dobu předchá-
zející generálnímu sněmu, konanému 17. 
a 18. prosince 1918, v níž narůstala touha 

českých evangelíků po společné církvi. 
Br. farář Filip Susa z Liberce nám přiblížil 
jednotlivé historické konfese, ke kterým se 
naše církev hlásí, a br. farář Ondřej Titěra 
z Jablonce nad Nisou se zabýval novými 
liturgickými směry, přiblížil nám i tvorbu 
nového zpěvníku a seznámil nás s novými 
písněmi.  

Středa patřila společnému výletu, 
který tradičně připravuje zku-

šený a osvědčený průvodce 
br. Miroslav Cejnar, který 
nenechává nic náhodě, ale 
sám se svou milou paní pře-
dem cestu objede a program 
připraví, aby nabídka byla 

dokonalá. A také byla! Cesta 
na Vysokou nám otevřela pře-

krásné výhledy do krkonošských 
údolí, prosluněných jarním sluncem. Mířili 
jsme do kraje Járy Cimrmana, kde jsou jeho 
kořeny, a také Hospoda u čápa s rozhlednou 
Járy Cimrmana, nejvyšší to rozhledna toho-
to velikána na světě. Zdatní si ji vyšlápli, ti 
méně zdatní navštívili museum Járy Cimr-
mana pod rozhlednou. Pohledem na zají-
mavý kostelík naší církve v Kořenově (sbor 
Tanvald-Smržovka) jsme se rozloučili s Ji-
zerskými horami a vraceli se domů.

Závěr kurzu již tradičně končí v koste-
le SOLA FIDE společnými bohoslužbami 
s vysluhováním svaté Večeře Páně. Pak už 
zbývá jen poslední sejití k vyhodnocení 
kurzu a loučení v naději, že se za rok opět 
všichni v plné síle sejdeme. Naším přáním 
je, abychom příště z olomouckého sboru ne-
byli jedinými účastníky.

Eva Bartušková

Ze sborového života 

Díky za každé nové ráno, díky za každý nový den…

S touto písní, modlitbou a čtením z brožury Na každý den zahajuji den a vzpomínám 
na doby, kdy mně ještě sloužily nohy a mohla jsem se pravidelně zúčastňovat bohoslužeb, 
setkání se seniory a vůbec všech akcí pořádaných naším sborem. Je mi to velice líto, že 
můj zdravotní stav mi to už nedovoluje a jsem vděčná za chvíle, kdy je mi to s menšími či 
většími potížemi umožněno.

Prožila jsem v olomouckém sboru nádherných 25 let (mým domovským sborem byl Hu-
sův sbor Praha–Libeň). Našla jsem zde hodně spřízněných duší (nejmenuji je, seznam by 
byl dlouhý) a těším se, že na mne nezapomenou a někdy si někdo najde chvilku a bude 
moci přijít za mnou. Každého ráda uvítám a potěší mě sebemenší zpráva ze života sboru 
– nechci být úplně stranou dění. Mou adresu nebo číslo mobilního telefonu jistě ochotně 
předá sborová sestra Noemi Batlová.

Dnes mě velice zaujala modlitba sestry Rút Kučerové ve čtení Na každý den a o tuto 
modlitbu bych se s vámi chtěla podělit: Milý Bože, chci Ti jenom říct, že to nejdůležitější 
pro mne není ta mizerná a těžká situace, ale že jsi tady Ty, že k Tobě můžu volat. Že mě 
slyšíš. Že se mnou mluvíš. Že se díky Tobě mohu odrazit ode dna. Amen.

Pokoj vám všem! 
Marta Plášilová
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Informace / aktuality 

Od konce září začínáme již mnohokrát 
avizované kurzy Alfa. Je to misijní iniciati-
va, která vznikla v 70. letech v anglikánské 
církvi. Staršovstvo se rozhodlo, že se o tuto 
akci chce pokusit. Vede nás k tomu prostě 
a jednoduše příkaz našeho Pána, který nás 
posílá do světa, abychom pro něj získávali 
učedníky (Matouš 28, 16 – 20). Neříká 
jim nic o způsobech a formách je-
jich misijní práce. Dal jim ro-
zum, aby ty formy promýšleli 
a hledali sami. 

Kurzy Alfa jsou určeny 
necírkevní veřejnosti i těm, 
kteří třeba kdysi v církvi 
vyrostli, ale život je vzdálil 
a zavál jinam. Nejsou urče-
ny tradičním a praktikujícím 
členům sboru pro posílení jejich 
víry a vztahu k Bohu. K tomu máme 
biblické hodiny i mnohá další setkávání.

Kurzy Alfa znamenají již mnohokrát 
osvědčenou a vyzkoušenou cestu. Připravu-
je je zkušený tým lidí, členů sboru. V našem 
sboru je to skupina asi dvanácti lidí, kteří 
se k přípravě setkávají již nějakou dobu. 
Program kurzů spočívají v deseti večerech, 
vždycky po týdnu. Každý večer nese jedno 
věroučné téma. 

Začíná se společnou večeří. To se sice 
občas některým zdá nadbytečné, ale ve sku-
tečnosti je to hodně důležité pro stmelení 
společenství, které vznikne a kde se lidé 
většinou až doposud neznali a nikdy nevi-
děli. Po večeři zazní přednáška faráře, pří-
padně jiné pověřené a duchovně vyzrálé 
osoby. Po přednášce se účastníci rozdělí 
do skupinek po šesti až osmi lidech, kterém 
předsedají dva členové sborového týmu 

Alfa. Ti se snaží podnítit rozhovor na dané 
téma a pokud možno téma i udržet. Délka 
jednotlivých večerů je dvě až dvě a půl ho-
diny.

Na kurzy budeme přijímat řádné přihláš-
ky. I poté však má každý svobodu příště již 
nepřijít. Většinou je to tak, že se z původní-

ho většího počtu lidí stane skupina men-
ší, která však jde více do hloubky. 

A dá-li Pán Bůh, stane se, že 
u některých lidí jejich účast 
vyústí až ke křtu. 

Milí bratři a milé sestry, 
je zcela zásadní a důležité, 
abychom tuto misijní akci 
vzali za svou. Chystáme 

se kurzům udělat co možná 
největší propagaci dostupný-

mi prostředky. Ale naprosto nej-
lepší a nejúčinnější cestou je osob-

ní pozvání. Popřemýšlejte tedy, zdali máte 
mezi svými blízkými a známými někoho, 
koho byste mohli pozvat a předat mu tiště-
nou pozvánku.

V dnešním Poslu otiskujeme i zkušenosti 
s kurzy Alfa v jedné farnosti v zahraničí, ja-
kožto i podrobný program podzimních kur-
zů v našem sboru.  

Jan Lukáš, farář 

Kurzy Alfa

Ze sborového života 

Jakou cenu má elektroodpad?

Skoro každý z nás již dnes vnímá jako sa-
mozřejmost recyklaci skla, papíru nebo 
plastů. Méně zažité máme, že stejně tak 
by tomu mělo být i u elektrozařízení, 
i když toto tvrzení neplatí na sto procent. 
Starou pračku, televizi nebo ledničku 
bychom se asi do popelnice vyhodit ne-
pokoušeli. U velkých elektrospotřebičů 
nezaváháme a odvezeme 
je do nejbližšího sběrného 
dvora. Ale jinak tomu je 
u tak běžných věcí denní 
potřeby, jako jsou úsporné 
žárovky, fény či holicí stroj-
ky. Ty se do popelnice před 
domem vejdou bez nejmen-
ších problémů, tak proč pro 
ně hledat speciální sběrné místo? Navíc je 
nevyhazujeme každý den, tak proč si při-
dělávat práci?

Ložiska nerostných surovin se postupně 
vyčerpávají, řada z nich se nachází na nepří-
stupných místech, kde by jejich těžba byla 
nejen časově, ale především finančně velmi 
náročná. Nezbývá než začít s přírodními 
zdroji šetřit a recyklovat suroviny ze starých 
elektrospotřebičů. 

Recyklací malých domácích spotřebičů, 
mobilních telefonů nebo počítačů je možné 
získat zlato, stříbro, měď a další vzácné kovy. 
O všechny tyto suroviny je na trhu velký zá-
jem a firmy, které sbírají právě tento typ elek-
troodpadu, je mohou dobře zpeněžit. Tento 
elektroodpad má pozitivní ekonomickou 
hodnotu. Neplatí to ale o všech vyřazených 
elektrozařízeních. Zpracováním vyslouži-
lých světelných zdrojů nejen že nejde nic 
vydělat, naopak jejich recyklace něco stojí. 

Neobsahují žádné cenné suroviny, ale zato 
malé množství rtuti, jejíž zpracování je velmi 
nákladné. V tomto případě hovoříme o nega-
tivní ekonomické hodnotě elektroodpadu. 

Díky recyklaci lze využít více než 90 % 
materiálu z úsporných zářivek – plasty na vý-
robu různých plastových komponentů, kovy 
pro kovovýrobu, sklo jako technický mate-

riál. Vyčištěná rtuť poslouží 
znovu v průmyslové výrobě. 

Recyklace má smysl, po-
mozte nám chránit přírodu 
i v našem městě Olomouci 
a nevyhazujte úsporné zářivky 
do směsného odpadu.

V Olomouci můžete vyslou-
žilé světelné zdroje odevzdat 
i v našem evangelickém sboru, 

Blahoslavova 1, v dolním sále, kde je umís-
těna Malá sběrná nádoba a také kartonová 
krabice na zářivkové trubice. 

Zpětný odběr světelných zdrojů pro Olo-
mouc zajišťuje kolektivní systém EKO-
LAMP, který v České republice funguje 
již od roku 2005. Vytváří síť sběrných míst 
a plně hradí přepravu sběrných kontejnerů 
do recyklační firmy i samotnou recyklaci. 
Díky tomu ušetříme finanční prostředky, 
které bychom jinak museli zaplatit za recy-
klaci nebezpečných odpadů. 

Bohdan Gallat
Více se o problematice nakládání s ne-

funkčními zářivkami dočtete na  
www.ekolamp.cz.
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O CO JDE?
O možnost prozkoumat 
základy křesťanské víry, 
zeptat se na cokoliv 
a vyjádřit svůj názor ...

PRO KOHO?
Pro každého bez rozdílu 
věku, vzdělání, nábožen-
ského přesvědčení

KDY A KDE?
Každou středu od 19.00  
(26. 9.–28. 11. 2018) 
v evangelickém kostele, 
Blahoslavova 1, Olomouc

JAK TO PROBÍHÁ?
- večeře připravená orga-

nizátory
- přednáška
- přestávka na kávu
- diskuze ve skupinkách

Projekt je financován s podporou Grantového systému ČCE pro rozvojové projekty.

ÚČAST JE BEZPLATNÁ A NEZÁVAZNÁ 
Informace a přihlášky: 
e-mail: olomouc@evangnet.cz   
tel.: 585 223 223   
www.olomouc.evangnet.cz

ALFA KURZY STAVÍ MOSTY
kostel u zbouraného mostu

SRDEČNĚ ZVEME ...

Témata pro jednotlivé večery kurzů Alfa:  

26. 9.   Kdo je to Ježíš 

3. 10.   Proč Ježíš zemřel? 

10. 10. Jak hledat a nalézat víru? 

17. 10. Má smysl se modlit? 

24. 10. Proč a jak číst Bibli? 

31. 10. Kdo je Duch svatý? 

7. 11.   Jak nás Bůh vede? 

14. 11. Je třeba o víře mluvit? 

21. 11. Uzdravuje Bůh i dnes?  

28. 11.  Může víra pomoci odolat zlému?  

Jedno sobotní setkání dle dohody s tématem:  
       A co církev?

Pro koho je kurz určen? 
•	 pro lidi, kteří se označují za nevěřící a chtějí se 

dovědět něco o křesťanství

•	 pro lidi hledající, kteří pociťují potřebu něco 
v životě změnit – aby si ověřili, zda je může 
inspirovat křesťanská víra

•	 pro lidi věřící, aby si připomněli zdroj své víry

•	 pro všechny, aby se nebáli o víře či svých 
výhradách a pochybnostech k ní přemýšlet 
a mluvit

Máte-li zájem se zúčastnit, prosíme přihlašte se te-
lefonicky, nebo e-mailem. Nejde o sběr osobních 
údajů, ale organizaci – kolik jídel bude třeba při-
pravit, s kolika lidmi máme počítat.

Jste zváni.  
Těšíme se na společenství 
s Vámi.

Zveme Vás na zajímavý společenský program, který během deseti večerů (a jednoho sobotního výletu 
– bude-li zájem) nabízí společné zamyšlení nad základními otázkami křesťanské víry. 
Každý večer začíná v 19 hodin společnou večeří, pokračuje promluvou na dané téma a následně dis-
kusí, v níž hosté mohou téma večera dále rozvinout, či se podělit o své zkušenosti.
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Jsem velikým zastáncem kurzů Alfa už 
od chvíle, kdy jsme je v r. 2001 uspořáda-
li poprvé. Po uspořádání kurzu jsem věděl, 
že to funguje. Hladoví dostali najíst, vlažní 
byli přivedeni k životu a ti, kdo do kostela 
nechodili, dokonce i nevěřící, objevili víru 
v Ježíše Krista a vrátili se k církvi. Lidé 
se celí nadšení chtěli pustit do služby, 
hladověli po dalších podnětech, mše 
pro ně začínala ožívat a rostly i vý-
nosy nedělních sbírek. Nikdy před-
tím jsem nezažil, že by nějaká investice 
času a energie přinesla v pastorační 
službě takové výsledky. Mohli 
jsme mluvit s lidmi přichá-
zejícími z nejrůznějšího 
prostředí i úrovní víry, 
mohli jsme je oslovovat. 
Jak se vůbec dá takového 
úspěchu dosáhnout? V čem se tento pro-
gram liší od ostatních? Intenzívně jsem si 
uvědomoval, že tento nástroj předkládá prv-
ní hlásání lákavým způsobem, to ale dělají 
i mnohé další programy. 

Na první pohled je Alfa série deseti setká-
ní, která uvádějí do základů křesťanské víry.  
Každý večer začíná společným jídlem nebo 
podobným zážitkem v uvolněném prostředí. 
Pak následuje přednáška o některé složce 
prvního hlásání. Po přednášce je dán větší 
prostor pro rozhovory v menších skupin-
kách od osmi do deseti lidí s alespoň dvěma 
vedoucími. Tento čas neslouží k výuce, ale 
k naslouchání a k usnadnění diskuse mezi 
účastníky. 

Při bližším pohledu zjistíme, že tajemství 
úspěchu kurzu Alfa spočívá právě v tom, že 
přijaly za svůj evangelizační postoj opírají-
cí se o model „přináležitost-víra-chování“. 

Dokonale tak vyhovují postmodernímu my-
šlení. Prvním cílem Alfy je vytvořit vřelé 
prostředí, kde je každý vítán, necítí se ohro-
žen ani pod tlakem a nikdo jej nesoudí, kde 
cítí, že jej druzí mají rádi bez podmínek. Jak 
slovem, tak příkladem tu člověk dostává 
svolení být skutečně sám sebou. Nikdo ho 

nenapomíná za neortodoxní (ane-
bo dokonce bláznivé) přesvěd-

čení a víru, za pochyby a zá-
pasy. Nesoudí se tu životní 
styl. Během deseti setkání 
se při společném jídle a při 
naslouchání v menších sku-

pinách buduje důvěra. S ros-
toucím pocitem přináležitosti 

člověk poleví v opatrnosti a za-
číná přijímat poselství, o kterém se mluví. 
Na dveře jeho srdce poprvé zaklepe Ježíš se 
svým evangeliem a celý desetitýdenní pro-
ces nakonec mnoho lidí přivede k osobnímu 
setkání s Ježíšem a k rozhodnutí následovat 
ho. Po této proměně víry, kterou se začíná 
cesta učednictví, pak dochází k naprostému 
přehodnocení životního stylu a chování. 

Kurzy Alfa jsem pořádal ve všech svých 
farnostech a jsem stále silněji přesvědčený, 
že je to ten nejúčinnější nástroj, jaký jsem 
objevil. Možná existují i jiné, ale zatím 
o nich nevím. Byl jsem svědkem toho, jak 
se umístěním Alfy všechny moje farnosti 
proměnily. Mám jasno v tom, že Alfa není 
jen jeden z mnoha možných programů, ale 
že je to základ naší identity jako misijní 
a evangelizující církve.

 Z knihy Proměna farnosti – autor: 
James Mallon, katol. kněz, Kanada 

(Karmelitánské nakladatelství 2018)

O kurzech ALFA
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Farní sbor ČCE

SBOROVÉ ODPOLEDNE
V DRAHANOVIC

neděl
Galerie

rodinné bohoslužby 
občerstvení na přilehlé zahradě

Všichni js

 
 

Farní sbor ČCE v Olomouci Vás zve na

SBOROVÉ ODPOLEDNE
DRAHANOVICÍCH
neděle  17. 6. 2018  od 14.30 
alerie U kalicha – dříve kostel ČCE 

PROGRAM 
rodinné bohoslužby • hudba • hry pro děti

občerstvení na přilehlé zahradě 
 

 

Všichni jste srdečně zváni! 

na 

SBOROVÉ ODPOLEDNE  
ÍCH 

hry pro děti 
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4. června 2018, 
16.30 hod., aula 

Masarykova gymnázia, 
Příbor

Pocta Janáčkovi
Účinkují:

studenti a pedagogové KEA, 
Komorní sbor a solisté  

Masarykova gymnázia v Příboře

4. června 2018, 18.00 hod.,  
Koncertní sál KEA, Wurmova 13, 

Olomouc
Flétnový koncert

Účinkují:
studenti a pedagogové KEA

5. června 2018, 18.00 hod.,  
Koncertní sál KEA, Wurmova 13, 

Olomouc
Pocta Janáčkovi

Účinkují:
studenti a pedagogové KEA, Komorní sbor a solisté  

Masarykova gymnázia v Příboře

6. června 2018, 18.00 hod., Katedrála sv. 
Václava, Olomouc

Varhanní koncert
Účinkují:

studenti a pedagogové varhanního oddělení KEA

12. června 2018, 18.00 hod., Koncertní sál 
KEA, Wurmova 13, Olomouc

Interní koncert“
Účinkují:

studenti a pedagogové KEA

13. června 2018, 18.00 hod., Koncertní sál 
KEA, Wurmova 13, Olomouc

Klavírní recitál
Účinkují:

Alice Rajnohová ml.

28. června 2018, 18.00 hod., Koncertní sál, 
Wurmova 7, Olomouc

Je prostě kouzelná
Účinkují:

studenti pěveckého oddělení 
režie Anna Duchaňová

Konzervatoř Evangelické akademie
Člen Mezinárodní asociace pro hymnologii, Graz (IAH)
Člen Společnosti pro duchovní hudbu, Praha (SDH)
Wurmova č. 13, 772 00 Olomouc, tel., fax: 585 208 583

více informací na http://konzervatorolomouc-kea.cz/

Akce KEA Olomouc v červnu 2018
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Motto:  

věnováno mé rodné Hané

RODNÝ KRAJ

Sto písní chtěl bych zazpívat
jenž dolétly by k hvězdám
snad se mi nebude zazlívat
že noty vůbec neznám

Sto básní chtěl bych zrýmovat
však nemám talent žádný
svou lásku a touhu vyzpívat
cítím se, ale prázdný

Sto vzpomínek bych rád našel
paměť mám však prázdnou
i kdybych na kraj svět zašel
mé myšlenky stářím váznou

Sto díků chtěl bych vyslovit
za všechno dobré cos mi dal
snažím se takto vyslovit
abych dluh láskou dorovnal
Aby ty písně co mi v srdci hrají
o tobě zpívaly, můj rodný kraji

Sto pozdravů chtěl bych vyslovit
z kraje hezkého jako eden
skrývám v nich lásku, něhu i cit
a proměňuji v pozdrav jeden
Který přes dálky a bájný ráj
pozdraví navždy, můj rodný kraj.

Pavel Janošík


